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جواب محکم وزیر ارتباطات به تاج

چندى پیش مهدى تاج مصاحبه اى انجام داد و 
از قول وزیر ارتباطات بازى ایران- مراکش و حماسه 
آزادسازى خرمشهر را مقایسه و اعلام کرد.  درصد 
نشاط اجتماعى بعد از آن مسابقه بیشتر از دوران 
آزادشدن خرمشهر بوده اســت. بعد از این اتفاق، 
کاربران شبکه هاى اجتماعى درباره مصاحبه تاج از 
محمدجواد آذرى جهرمى پرسیدند و وزیر ارتباطات 
هم نوشــت: «اینکه در زمان بازى ایران و مراکش 
بیشترین میزان کاهش ترافیک اینترنت را شاهد 
بودیم و همزمان میزان اســتفاده از سرویس هاى 
داخلى پخش کننده آنلاین بازى به بیشترین حد 
خود رسید،  درست اســت. به خاطر ندارم قیاسى 
بین این بازى و حماسه خرمشهر کرده باشم، چراکه 

اصولا آن زمان را به خاطر ندارم.»
 

داد
روی

پولاد امیــن|  همین یکــى دو روز پیــش توییت هاى 
پرمخاطب ترانه علیدوستى که از دلایل دورى اش از تلویزیون 
مى گفت؛ یک بار دیگر صحبت و بحث هاى رســانه اى درباره 
یک موضوع مهم را باز کرد: بازیگرانى که هیچ گاه در سریال ها 
و فیلم هاى تلویزیونى حضور نیافته انــد. بازیگرانى که البته 
پیشنهادهاى جورواجورى از برنامه سازان این رسانه دارند و 
این گونه نیست که به  قول معروف «نمردن شان از بى کفنى 
باشــد»... رابطه ســینما و تلویزیون در تمام دنیا یک رابطه 
تعریف شده است. درست است که همواره یک خط جداکننده 
آشکارى بین سینما و تلویزیون بوده و بازیگران مطرح سینما 
همواره براى حضور در  تلویزیون احتیاط کرده اند؛ اما آن قضیه 
در ایران حکایتى جدا دارد. در واقع با اینکه همه دنیا بازیگران 
حضور در سریال ها را خدشه اى به اعتبار سینماگرى شان به 
شــمار مى آورند، اما هیچ جاى دنیا خط جداکننده سینما و 
تلویزیون به این پررنگى نیست؛ تا حدى  که حضورنیافتن در 

تلویزیون افتخارى محسوب شود.
این را همین اول کار مى گویم و خلاص. براى کســانى که 
عامدانه خود را از تلویزیون دور نگه داشــته اند، این قضیه به  
نوعى افتخارآمیز جلوه مى کند؛ اما این گونه هم نیســت  هر 
که در این رســانه حضور یافته باشد، جایگاه سینمایى اش را 
بتوان خدشه پذیر تعریف کرد.  در ایران اکثر بازیگران مطرح 
یا کار خود را با تلویزیون آغاز کرده اند یا اینکه در مرحله اى از 

دارنــد. کارشان سابقه حضور در تلویزیون را نیز 
بازیگران و بزرگانى چون زنده یادان 
انتظامى، داود رشیدى و البته على 
نصیریان، مشــایخى و کشاورز؛ 
و البتــه عرب نیــا، پورعرب، لیلا 

حاتمى، مهتاب کرامتى، 
باران کوثرى، جمشــید 
لعیا  فروتن،   هاشم پور، 
زنگنه، پارسا پیروزفر، 

عطاران، مدیرى و...
... اما مى رســیم به 
مــورد جــذاب ترانه 

علیدوستى: بازیگرانى که 

به هر دلیل، از حضور در تلویزیون خوددارى کرده اند.
خود ترانــه بهترین نماینده براى این جمع اســت. بازیگر 
باهوشى که با وسواســى بى نظیر خود را از تلویزیون دور نگه 
داشــته؛ با این توجیه که: من در تلویزیــون بازى نمى کنم، 
چون این کار یک خیانت فرهنگى است. من این راه را انتخاب 
کرده ام؛ چون حتى ســریال هاى سطح بالاتر ما نیز درنهایت 

دستخوش یک جهت گیرى بى مورد در پخش مى شوند.
ترانه علیدوستى البته سابقه حضور در سریال را دارد، منتهى 
نه در تلویزیون. بازى او در شهرزاد که در شبکه نمایش خانگى 
توزیع شد، یکى از قله هاى کارنامه این بازیگر به شمار مى آید. 
هدیه تهرانى را نیز هیچ گاه در تلویزیون ندیده ایم. بازیگر مطرح 
و محبوبى که با آن ســلوك خاصش چند وقتــى خود را در 
سینما نیز از چشم ها پنهان کرد؛ طبیعى هست که از حضور 
در تلویزیون فرارى باشد. هدیه تهرانى نیز البته مثل ترانه یک 
سریال نمایش خانگى در کارنامه اش دارد: قلب یخى. سریالى 
که البته برخلاف مــورد ترانه نافرجام بود و در ســرى هاى 

مختلف ساخت کارگردانان گوناگونى را پشت دوربین دید. 
هدیه تهرانى که زمانى گزینه اصلــى داود میرباقرى براى 
حضور در ســریال مختارنامه بود، الان جزو معدود بازیگرانى 
اســت که از جنبه دورى از تلویزیون کارنامه اش را سفید نگه 
داشته. اتفاقى که اگر در زمان ساخت مختارنامه داود میرباقرى 
با دستمزد بالایش موافقت مى کرد، بى شــک الان به وقوع 

نپیوسته بود.

دیگر بازیگرى که تاکنون خود را از تلویزیون دور نگه داشته، 
بهرام رادان است. بازیگرى که بارها گفته علاقه اى به حضور 
در تلویزیون ندارد؛ و البته تلویزیون هم ظاهرا چندان علاقه اى 
به او نــدارد و حتى زمانى هم که رادان کوتــاه آمده و مثلا در 
دورهمى حاضر شده، مدیران این رسانه حاضر به پخش این 
گفت وگو نشده اند. اگر معیار حضور در این فهرست را جایگاه 
سینمایى افراد بدانیم ازپگاه آهنگرانى  باید نام برد. بازیگرى 
که با آرا و نظرات خود در این سال ها بحث انگیز بوده و این به 
ممنوع التصویرى اش در تلویزیون انجامیده اســت. چنانچه 
تلویزیون حتى در نمایش تیزرهاى فیلم جامه دران نیز حضور و 
تصویر او را تاب نیاورد.از دیگر بازیگرانى که به هر دلیل تا کنون 
پایشان به تلویزیون باز نشده مى شود از امیر جدیدى، پیمان 

معادى، مانى حقیقى و ... نام برد.
در این بین یک ســرى دیگر نیز هستند که حضورشان 
در تلویزیون پررنگ نیست؛ اما به   هرحال سابقه حضور در 
این رسانه را دارند.  محمدرضا گلزار که تا حدود دو سه  ماه 
پیش مى توانست در این فهرســت باشد، با برنامه «برنده 
باش» از این لیست برون آمد. با این حال در زمینه بازیگرى 
کارنامه اش همچنان سفید است. در مورد بازیگرانى که یک 
یا چند حضور کمرنگ در تلویزیون داشته اند، باید به مهناز 
افشار اشــاره کرد که در آغاز دوران بازیگرى اش در سریال 
گمشــده و البته فیلم تلویزیونى فالگیر حضور داشته؛ یا 
مهتاب کرامتى که با سریال خاك سرخ تلویزیون را 
نیز آزمود؛ یا حمید فرخ نژاد 
و حلقه سبز؛ یا صابر ابر که 
زمانى نقشى در سریال 
بازگشــت به خانه بازى 
کرده بــود و حتى 
جایــى خواندم 
نویــد  کــه 
هم  محمدزاده 
ســریال  یک 
مهجــور را در 
مــه اش  نا ر کا

دارد.

ستاره هایى که به سیما نه گفتند
  این چهره هاى سینمایى همیشه از حضور در تلویزیون طفره رفته اند یا درها به رویشان بسته بوده. در روزهایى که 

همه از ممیزى مى گویند خواندن این مطلب خالى از لطف نیست.

ورزش در بن بست ارزى
  عدم اختصاص ارز به فدراسیون ها، ادامه کار مربیان و بازیکنان خارجى را با مشکل روبه رو کرده، اعزام ها در شرف لغو هستند و 

احتمالا شاهد بحران  اقتصادى در ورزش کشور خواهیم بود

رئیس شوراى شعر دیروز استعفا کرد 

ترانه هاى لاله زارى
 یا چاوشى دلیل استعفاى بهمنى؟

نیره خادمى| ترانه هاى چاوشــى یا قطعات 
لاله زارى کدام یک باعث اســتعفاى محمدعلى 
بهمنى، رئیس شــوراى شــعر دفتر موســیقى 
وزارت ارشــاد از ســمت خــود شــد؟ شــاید 
حاشیه هاى انتشار آلبوم ابراهیم یکى از دلایلى 
بود تا به محــض خداحافظى محمدعلى بهمنى 
با این جمله «فقط به این دلیل که دیگر مزاحم 
ترانه هاى ضعیف نباشــم» این تصور ایجاد شود 
که او مخالف سرســخت ترانه هاى اخیر چاوشى 
بوده اســت، اما حالا عبدالجبار کاکایى، یکى از 
اعضاى شوراى شعر دفتر موسیقى به «شهروند» 
مى گوید که رئیس پیشــین این شورا تا به حال 
اظهارنظر صریحى در این باره نداشــته و بیشتر 
دلخورى او از مواجه شدن با آثار کلاب کنسرتى 
و مصرفــى بود؛ آثارى که بــا تبلیغات زیادى به 

جامعه عرضه مى شود.
محمدعلى بهمنــى روز گذشــته در صفحه 
شــخصى خود بــا انتشــار پیامى اســتعفاى 
خود را اعــلام کرد: «نــه، امروز دیروز  اســت 
نه من  آن شاعرى که دیروز  از فردایى مى سرود 
که امروز نیست. از  ســال 1342 که به  مهر بانى 
اســتادم گرامى یاد فریدون  مشــیرى در  رادیو 
ســرودن ترانه را تجربه مى کردم تا امروز، هرگز 
از تشــویقى مغرور و از انتقادى دلگیر نشده ام. 
درحال حاضر  هم بــا همــه  تلخى هایى که در 
شــورا تحمل مى کنم، دوســت ندارم گله مند 
شــرایط باشــم اما صادقانه اعتراف مى کنم که 
در جوانى  اگر ذات کلام در بیان را به  درســتى 
نمى شناختم، در مسیر تا 76سالگى اندکى شاید 
آموخته باشم.  متاسفانه روزگارى را مى گذرانیم  
که  براى تخریب «موســیقى» رندانه  دارند (ارج 
باید و نبایدهاى) کلمه در ترانه را از باورهایمان 
مى ربایند. جهت اطلاع: من با آگاهى ِ اشتباهم از 
قبول (ریاست شــوراى ترانه)- نه به  دلیل اینکه 
6ماه است کارشناســانش هم حقوقى دریافت 
نکرده اند، فقــط به این دلیل کــه دیگر مزاحم 
ترانه هاى ضعیف نباشــم. با شــرم خداحافظى 

مى کنم.»
حالا عبدالجبار کاکایى هم معتقد اســت که 
هیچ دلیلى ندارد، چنیــن ترانه هایى مهر تأیید 
شوراى شعر را داشته باشــد: «ما براى حل این 
مسأله به وزارت ارشاد پیشنهاد کردیم که همان 
شرکت هاى پخش موســیقى اینها را با رعایت 
اصولى که ارشــاد به آنها دیکته مى کند، منتشر 
کند اما کارى که قرار اســت مهر تأیید این شورا 
پاى آن باشــد، باید فاخر و قوى باشد تا شورا به 
آن افتخار کند. اصلا این کارها، وظیفه ارشــاد 
نیســت؛ قبل از انقلاب هم کارهاى لاله زارى به 
وزارت فرهنگ و هنر یــا رادیو راه پیدا نمى کرد 
اما چون انتشــار هر اثر ممکن است جرم تلقى 

شود، تمام این کارها باید از ارشاد رد شود.» 
این عضو شــوراى شــعر مى گوید: نهادهاى 
امنیتى باید بپذیرند که این مسأله سیر طبیعى 
خود را طى کنــد و وزارت فرهنگ و ارشــاد به 
کارهــاى فرهنگ ســازى زیرســاختى یا مثلا 

کپى رایت بپردازد.
مشکل چاوشى به ما ربطى نداشت

آلبوم آخر محسن چاوشى بیش از 9ماه در وزارت 
ارشاد خاك خورد تا درنهایت با حرف و حدیث هاى 
زیادى روانه بازار شد. مشکل ترانه هاى او بیشتر از 
آنکه مشکلات فنى شعر باشد، مسائل محتوایى بود.

 کاکایى مى گوید: «آن دوره زمانى بود که شورا 
درحال گمانه زنى براى تعیین تکلیف این ماجرا بود، 
چون شوراى شعر متخصص ادبیات است و قضاوت 
درباره محتوا باید به عهــده متخصص حوزه هاى 
سیاسى و اجتماعى باشد. در واقع مشکل چاوشى 
که محتوایى بود، به ما ربطى نداشت. البته از 6ماه 
قبل این مسأله حل شد و مشاوران دفتر موسیقى 

آن را برعهده گرفتند.»

هیجان انگیز

رامتین خداپناهى با بیان اینکه بازیگران امروز براســاس توانمندى انتخاب نمى شوند بلکه ملاك 
انتخاب آنها لابى، رفاقت و رابطه شان با تهیه کننده و کارگردان و سایر عوامل شده است، گفت: آن چه 
در دهه  90 اتفاق افتاده، این است که نحوه انتخاب بازیگران تغییر کرده است.بازیگران امروز براساس 
توانمندى انتخاب نمى شوند بلکه ملاك انتخاب آنها لابى، رفاقت و رابطه شان با تهیه کننده و کارگردان 
و سایر عوامل شده است. طبیعتا هرچه به لابى هاى بازیگرى نزدیک تر باشید، پیشنهادات متفاوت و 

فراوانى به شما مى شود. 

مسعود ســلطانی فر:   
اين دو سال مانده تا المپيک 
به ســرعت می گــذرد و 
نظارت به تمــام اردوهای 
ملی را همچون گذشته به 
همراه صالحی اميری در دســتور کار داريم. برای 
رشــته های ناموفق  هم بايد آسيب شناسی ويژه 
داشته باشيم تا ناکامی هايشــان در رويدادهای 
آينده جبران شــود. حدود يک ســوم مدال های 
کاروان ايران در اندونزی توسط زنان ورزشکارمان 
به دست آمد که بســيار قابل توجه است. طلای 
رشته تيمی مثل کبدی برای نخستين بار در تاريخ 
ورزش بانوان و ٦ نقره و ١٠ برنز هم توســط ساير 
بانوان ما به دســت آمد و افزايش مدال آوری در 
بازی های آســيايی نتيجه توجه به ورزش زنان 

است.

 اميرحســين فتحی: 
من که زمــان پيش آمدن 
ماجراهای ســوپرجام در 
استقلال نبودم، اما در هيچ 
شما  فدراســيون  کجای 
نامه ای پيــدا نمی کنيد که ما بگوييم شــرکت 
نمی کنيم. ما فقط خواســتار تعويق بازی بوديم. 
مصاحبه های مديريت باشــگاه پرسپوليس هم 
موجود اســت که آنها هم آماده نبودند بازی کنند 
ولی تا فهميدند فدراسيون می خواهد بازی را سه بر 
صفر کند، اعلام کردند می خواهيم بازی کنيم. من 
در صحبت های چند روز پيشم هم اشاره کردم که 
مگر سوپرجام ايتاليا در کريسمس برگزار نمی شود؟ 
به هر حال در اين مورد زياد صحبت شده و سعی 
می کنم کمتر در اين مورد حرف بزنم تا ببينيم در 

دادگاه شرايط چگونه پيش خواهد رفت.

 ايران درودی: من فقط 
یک آرزو دارم تا افتتاح این 
موزه زنده باشــم، نه براى 
اینکه یک مرکز فرهنگى 
خواهــد بود، بلکــه براى 
تبادل فرهنگى که هنرمندان کشــور بتوانند به 
کشورهاى دیگر بروند و هنرمندان سایر کشورها به 

ایران بیایند.

عليزاده:  حســين   
طى  ایرانــى  موســیقى 
ســال هاى اخیر بشــدت 
خواننده محور شده است و 
گویا این باب شــده که اگر 
قرار است در جایى کنسرتى در فضاى موسیقى 
سنتى ایران اجرا شود، آن ارکســتر یا گروه باید 
حتما از یک خواننده آن هم یک خواننده مشهور 
اســتفاده کند. این نکته روى موسیقى ما سایه 

انداخته که امیدوارم هر چه زودتر مرتفع شود.

ره
چه

چرا ارز 4200 تومانى به ورزش نمى رسد؟
تا همین یک ماه قبل طبق وعــده اى که دولت داده بود 
فدراســیون ها قبل از اعزام ها یا براى پرداخت دســتمزد 
مربیان خارجى بــه وزارت ورزش نامه نــگارى و چند روز 
بعد ارز مــورد نیاز خود را با قیمــت 4200 تومان دریافت 
مى کردند، حتى این موضوع باعث شد کمیته ملى المپیک 
براى اعزام تیم هــاى مختلف به بازى هاى آســیایى هم 
دغدغه اى نداشته باشــد. با این حال از 16مردادماه با ابلاغ 
قوانین جدید ارزى، ورزش از لیســت اقلام پیشــنهادى 
براى ارز دولتى حذف شــده و این موضوع در همین مدت 
هم مشکلات زیادى براى فدراسیون هاى مختلف به وجود 
آورده است. فرامرزیان، معاون مالى وزارت ورزش دراین باره 
مى گوید: « ما درحال مکاتبه هســتیم، حتى گفته ایم اگر 
حداقل سهمیه ها را هم داشــته باشیم، خودمان مدیریت 
مى کنیم، اما شرایط کشور به گونه اى است که ورزش جزو  

اقلام پیشنهادى نبوده است.»
لغو اعزام ها استارت خورد!

یکى از مــواردى که خیلى زود بعــد از قطع ارز دولتى 
خودش را نشــان داده، لغو اعزام هاى بین المللى اســت. 
روز گذشــته فدراســیون کشــتى اعلام کرد به دلیل 
پیش بینى نشــدن افزایش نرخ ارز و قطع سهمیه دولتى 
در بودجه ســالیانه، نمى تواند آزادکاران را به جام مدوید 
در بلاروس اعزام کند. رسول خادم این تورنمنت را معیار 
انتخاب ترکیب تیم ملى براى مسابقات جهانى مى دانست، 
اما براى اینکه فدراسیون بودجه لازم جهت اعزام تیم کامل 
به رقابت هاى جهانى مجارســتان را داشــته باشد، تمام 
تورنمنت هاى تدارکاتى درحال لغوشدن است. این اتفاق 
در رشته هاى دیگر نیز در روزهاى اخیر رخ داده و با ادامه 
این سیاست به نظر مى رسد تعداد اعزام هاى برون مرزى به 

حداقل برسد. 

دستمزد خارجى ها را چه کنیم؟
یکى دیگر از مواردى که بعد از قطع شــدن ارز دولتى براى 
ورزش به یک چالش تبدیل مى شود، دستمزد مربیان خارجى 
است که در تیم هاى ملى مختلف و همچنین باشگاه ها فعالیت 
مى کنند. به عنوان مثال همین حالا فدراسیون هاى فوتبال و 
والیبال در پرداخت دستمزد کى روش و کولاکوویچ با مشکل 
مواجه هستند. احمد ضیایى روز گذشته دراین باره گفته است: 
«نگران حقوق مربیان خارجى هســتم، چراکه قیمت دلار از 
زمان بستن قرارداد تا به امروز حدود پنج برابر شده است. در 
زمان بســتن قرارداد با کولاکوویچ قیمت یورو 3 هزار تومان 
بود، اما الان حدود 16 هزار تومان شده است، یعنى اگر قرار بود 
270-260 میلیون تومان حقوق به کولاکوویچ بدهیم، حال 
باید چیزى حدود یک ونیم میلیارد تومان پرداخت کنیم.» این 
دردسر بدون شک براى باشگاه هاى استقلال و پرسپولیس نیز 

وجود خواهد داشت. 
هزینه ها چند برابر، بودجه بدون تغییر!

بسیارى از فدراسیون ها به ویژه رشته هایى مثل فوتبال، 
کشتى و والیبال به خاطر داشتن تیم هاى متعدد خیلى از 
هزینه هاى خود را به صــورت ارزى انجام مى دهند. اینکه 
این فدراسیون ها مجبور شــوند ارز مورد نیاز خود را از بازار 
آزاد و با قیمت هاى فعلى تهیه کنند، تمام برنامه هاى آنها 
را به هم مى ریــزد. درواقع هزینه هاى ورزش حتى با وجود 
صرفه جویى چنــد برابر خواهد شــد؛ درحالى که بودجه 
فدراسیون ها افزایش چشمگیرى نداشته و حتى در برخى 
موارد کاهش هم داشته است. باید دید وزارت ورزش براى 
گذر از این بحران چه تدبیــرى را در نظر مى گیرد. برخى 
اخبار حکایت از ایــن دارد که وزیــر ورزش براى گرفتن 

سهمیه ارز دولتى با رئیس جمهورى درحال مذاکره است. 

شهروند|  از زمانی که قيمت ارز سير صعودی به خود گرفت، نگرانی های زيادی در 
جامعه ورزش پيرامون اعزام های خارجی، پرداخت دستمزد مربيان خارجی و خريد 
تجهيزات به وجود آمد، اما وزارت ورزش وعده داد با قيمت دولتی يعنی ٤٢٠٠ تومان، 

دلار را به فدراسيون ها و حتی باشگاه ها تزريق می کند تا مشکلی از اين بابت نداشته 
باشند. حالا با تغيير رويه و قطع شدن ارز دولتی برای ورزش مشکلات فراوانی برای 

ورزش کشور به وجود می آيد که فدراسيون ها بابت آن هشدار داده اند.
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